
Gramatyka 



Co to jest? Kto to jest? 

Co to jest? 
To jest… 
Krzesło 
Książka 
Samochód 
 
! To są drzwi.  
To są okulary. 
 
Kto to jest? 
To jest… 
Moja siostra. 
Dziadek. 
Dziecko. 
 
 

Rodzaj męski: 
- spółgłoska (pan, samochód) 
- ‘a’ (mężczyzna, tata) 

 
Rodzaj żeński: 
- ‘a’ (kobieta, książka) 
- ‘i’ (pani, sprzedawczyni) 

 
Rodzaj nijaki: 
- ‘o’ (dziecko, mleko) 
- ‘e’ (słońce) 
- ‘ę’ (szczenię, prosię) 
- ‘um’ (liceum, muzeum) 
 
 



Przymiotnik 

Rodzaj męski – jaki? 

 

 

 

Rodzaj żeński – jaka? 

 

 

Rodzaj nijaki – jakie? 

 

‘y’, ‘i’ (po g,k) 

Młody mężczyzna. 

To jest miękki materiał. 

 

‘a’ 

Miła kobieta. 

 

‘e’, ‘ie’ (po g, k) 

Ładne dziecko. 

Francuskie nazwisko. 



Narzędnik (kim? czym?) 

NARZĘDNIK 

Rodzaj męski – jakim? 

sympatycznym nauczycielem 

sympatycznym Polakiem (-iem po g,k) 

wysokim (-im po k,g)  Włochem 

mądrym poetą (mężczyzną, ….) 

 

MIANOWNIK 

Rodzaj męski – jaki? 

sympatyczny nauczyciel 

sympatyczny Polak 

wysoki Włoch 

mądry poeta (mężczyna, …) 

 

 

 

 

 

 

Rzeczownik:  spółgłoska + em/iem (po g, k) 
  a  ą 
Przymiotnik:  ym, im (po g, k)  
 
 
Uwaga! Gdy przed spółgłoską na końcu –e/ -ie  ∅  
minister  ministrem Niemiec - Niemcem 
 



Narzędnik (kim? czym?) 

Rodzaj żeński – jaka? 

sympatyczna nauczycielka 

wysoka kobieta 

miła Pani 

 

 

 

 

 

Rodzaj nijaki – jakie? 

polskie kino 

sympatyczne dziecko 

Rodzaj żeński – jaką? 

sympatyczną nauczycielką 

wysoką kobietą 

miłą Panią 

 

rzeczownik :  a  ą 

przymiotnik:  a  ą 

   i   ą 

 

Rodzaj nijaki – jakim? 

polskim kinem 

sympatycznym dzieckiem 

 

rzeczownik: - ym, -im (po g, k) 

przymiotnik:  - em, -iem (po g, k) 

 



Narzędnik (kim? czym?): liczba mnoga 

MIANOWNIK – LICZBA POJEDYNCZA 

 

Sympatyczny nauczyciel 

Sympatyczny mężczyzna 

 

Sympatyczna kobieta 

Wysoka pani 

 

Dobre auto 

Dobre słońce 

MIANOWNIK – LICZBA MNOGA 

 

Sympatycznymi nauczycielami 

Sympatycznymi mężczyznami 

 

Sympatycznymi kobietami 

Wysokimi paniami 

 

Dobrymi autami 

Dobrymi słońcami 

 

Przymiotnik:  -ymi, -imi (po g, k) 

Rzeczownik:  - ami 

 
Uwaga! dziecko - dziećmi 



Biernik (kogo? co?) 

Męski żywotny (ludzie, zwierzęta) 

 

rzeczownik: -a 

przymiotnik: -ego 

 

Mam (kogo? Co?) 

ładnego kota 

miłego brata 

dobrego wujka 

 

 

Uwaga! Ojciec – ojca, wujek – wujka 

dziadek – dziadka, pies – psa. 

Rodzaj żeński 

 

rzeczownik: -ę 

przymiotnik: -ą 

 

Czytam (kogo? co?) 

ciekawą książkę. 

 

Mam wspaniałą rodzinę. 

 

UWAGA! 

Męski nieżywotny (rzeczy), 

Rodzaj nijaki (dziecko, słońce) 

 MIANOWNIK = BIERNIK 

 



Czasowniki 

być: 

 

ja     jestem 

ty     jesteś 

on, ona, ono  jest 

my    jesteśmy 

wy    jesteście 

oni, One   są 



Koniugacja -m, -sz  

Mieć: 

 

Mam 

Masz 

Ma 

Mamy 

Macie 

Mają 

Rozumieć:  Czytać: 

 

Rozumiem  Czytam 

Rozumiesz  Czytasz 

Rozumie  Czyta 

Rozumiemy  Czytamy 

Rozumiecie  Czytacie 

Rozumieją  Czytają 

 
Inne:  
przepraszać, pytać, rozumieć, jeść (jem, jesz, je,… jedzą), 
wiedzieć (wiem, wiesz,… wiedzą),  



Koniugacja -ę, -isz/-ysz 

mówić  lubić 

 

mówię  lubię 

mówisz lubisz 

mówi  lubi 

mówimy lubimy 

mówicie lubicie 

mówią  lubią 

uczyć się 

 

uczę się 

uczysz się 

uczy się 

uczymy się 

uczycie się 

uczą się 

robić, tańczyć, chodzić (chodzę, chodzisz, chodzi, … chodzą), 



Koniugacja –ę, -esz 

chcieć  móc 

 

chcę  mogę 

chcesz  możesz 

chce  może 

chcemy możemy 

chcecie możecie 

chcą  mogą 

pisać  pracować  

 

piszę  pracuję 

piszesz  pracujesz 

pisze  pracuje 

piszemy pracujemy 

piszecie pracujecie 

piszą  pracują 

 

kupować (kupuję, kupujesz, …), studiować, interesować się, telefonować kreować, 
interpretować, funkcjonować, stresować (się), protestować, analizować, 
kontrolować, negocjować, argumentować,  interpretować, specjalizować się 



wiedzieć  umieć 

 

wiem   umiem 

wiesz   umiesz 

wie   umie 

wiemy   umiemy 

wiecie   umiecie 

wiedzą   umieją 

 

znać 

 

znam 

znasz 

zna 

znamy 

znacie 

znają 

Wiem, że trawa jest zielona. 
Wiem, gdzie leży Zakopana i kim jest Lech Wałęsa. 
Umiem gotować i jeździć na nartach. 
Znam język angielski (! Umiem mówić po angielsku) 
Znam Agatę i Kubę. 



iść   chodzić 

 

idę  chodzę 

idziesz  chodzisz 

idzie  chodzi 

idziemy chodzimy 

idziecie chodzicie 

idą  chodzą 

 
W poniedziałki chodzę na zakupy, 

ale tym razem idę dziś. 

jechać jeździć 

 

jadę  jeżdżę 

jedziesz jeździsz 

jedzie  jeździ 

jedziemy jeździmy 

jedziecie jeździcie 

jadą  jeżdżą 

 
Zwykle Ania jeździ tramwajem,  

ale teraz jedzie autobusem. 



Liczebniki 

0 – zero 
1 – jeden 
2 – dwa 
3 – trzy 
4 – cztery 
5 – pięć 
6 – sześć 
7 – siedem 
8 – osiem 
9 – dziewięć 
10 – dziesięć 
 
 

 
11 – jedenaście 
12 – dwanaście 
13 – trzynaście 
14 – czternaście 
15 – piętnaście 
16 – szesnaście 
17 – siedemnaście 
18 – osiemnaście 
19 – dziewiętnaście 
20 – dwadzieścia 
 
 



10 – dziesięć 
20 – dwadzieścia 
30 – trzydzieści 
40 – czterdzieści 
50 – pięćdziesiąt 
60 – sześćdziesiąt 
70 – siedemdziesiąt 
80 – osiemdziesiąt 
90 – dziewięćdziesiąt 
 
 

100 – sto 
200 – dwieście 
300 – trzysta  
400 – czterysta 
500 – pięćset  
600 – sześćset 
700 – siedemset 
800 – osiemset  
900 – dziewięćset 
 
1000 – tysiąc 
 



1000 – tysiąc 

2000 – dwa tysiące 

3000 – trzy tysiące 

4000 – cztery tysiące 

5000 – pięć tysięcy 

6000 – sześć tysięcy 

7000 – siedem tysięcy 

8000 – osiem tysięcy 

9000 – dziewięć tysięcy 

10 000 – dziesięć tysięcy 

 Na przykład: 

 

 4523 – cztery tysiące 
pięćset dwadzieścia trzy 

 

 616 – sześćset szesnaście 

 

 10704 – dziesięć tysięcy 
siedemset cztery 



Ile? 

Ile masz lat? 

 

1 rok 

2, 3, 4 lata 

5-21 lat 

22, 23, 24 lata 

25-31 lat 

32, 33, 34 lata 

… 

 

Ile to kosztuje? 

 

1 złoty 

2, 3, 4 złote 

5-21 złotych 

22, 23, 24 złote 

25-31 złotych 

32, 33, 34 złote 

… 

 

100 złotych, 101 złotych,  

102 złote, … 105 złotych… 



Zaimki dzierżawcze - mianownik 

• mój, moja, moje 

• twój, twoja, twoje 

• jego 

• jej 

• jego 

• nasz, nasza, nasze 

• wasz, wasza, wasze 

• ich 

 



Zaimki osobowe - biernik 

• Mnie 

• Ciebie, cię 

• Jego, go, niego 

• Ją, nią 

• Nas 

• Was 

• Ich 

 

 

 

 

Nienawidzę cię. Nie lubię cię. 

Ciebie kocham.  

 

Kocham ją. 

Zabiegam o nią. 

 

Jego lubię / Lubię go. 

Wczoraj go nie widziałam. 

Martwię się o niego. 

 



Zaimki osobowe - narzędnik 

• mną 
• tobą 
• nim 
• nią 
• nim 
• nami 
• wami 
• Nimi 

 
On nie jest mną. 
Gardzę nią i gardzę tobą. 
 

• ze mną 
• z tobą 
• z nim 
• z nią 
• z nim 
• z nami 
• z wami  
• z nimi 

 
Nigdzie z wami nie idę. 
Nie chcę z nim pracować. 
 

 



Ważne szczegóły 

- Dlaczego ją lubisz? 

- Lubię ją, ponieważ/bo jest miła i ambitna. 

 

- Już zjadłem śniadanie, ale jeszcze nie myłem zębów. 

 

- Trochę mówię po polsku. 

- Ja też! 

 

- Ania ma psa, a Michał ma kota. 

 

- Mamy wino czerwone lub/albo białe. 


